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 »لای فای« به جای »وای فای«؛
 فناوری نوری ۱۰۰ برابر سریع تر

نسل بعدی وای فای )وای فای ۷( به زودی از 
راه می رسد و انتظار می رود روترهای وای فای 
۷ اواخر امسال عرضه شوند اما آینده ارتباطات 
بی ســیم ممکن اســت وای فای ۷ نباشد، 
 بلکه یک فناوری بی سیم مبتنی بر نور به نام 

»لای فای« باشد. 
»لای فای” )Li-Fi( که مخفف »لایت فیدلیتی” 
)light fidelity( اســت، یک فناوری شبکه نوری 

بی سیم است که از نور مادون قرمز به جای سیگنال های رادیویی )وای فای( برای انتقال داده، 
استفاده می کند. استاندارد ارتباطات سبک ۸۰۲.۱۱bb جدید موسسه IEEE، برای فناوری لای 
فای عرضه شده است. این استاندارد از این نظر مهم است که یک چارچوب جهانی شناخته شده 

برای تولیدکنندگان به منظور تولید محصولات لای فای منطبق با یکدیگر را تعیین می کند.
به گفته فرونهافر اچ اچ آی، طراح شــبکه های ارتباطی موبایل و نوری، یکی از مزایای لای 
فای، امکان نصب فرستنده های لای فای در لامپ روشنایی است. به نظر می رسد یکی دیگر 
از مزایای آن، این است که لای فای مانند وای فای، از دیوارها نشت ندارد و از این رو، می تواند 
امنیت را بهبود دهد.در حال حاضر، محصولات زیادی که از استاندارد جدید لای فای پشتیبانی 
کنند، وجود ندارند. نخستین دستگاهی که از این استاندارد پشتیبانی می کند، تازه امسال معرفی 
شده است. هرچند دستگاه های تجاری هنوز وجود ندارند اما مزایایی که لای فای وعده می دهد، 

خیلی امیدبخش هستند.
گویا لای فای سرعتی بالغ بر ۲۲۴ گیگابیت بر ثانیه دارد، در حالی که میانگین سرعت وای فای 
۷، به طور میانگین ۴۰ گیگابیت بر ثانیه پیش بینی شده است. سرعت انتقال داده برای کارهایی 

مانند بازی یا واقعیت افزوده و واقعیت مجازی، بسیار مفید خواهد بود.
بر اساس گزارش وب سایت اندروید اتوریتی، هر چند پتانسیل لای فای هیجان آمیز است اما 
مهم است که مدتی تحت کنترل بماند. با توجه به این که این فناوری در روزهای نخست خود 
است، هنوز مشخص نیست که چه معایبی به همراه خواهد داشت. همچنین، به تلاش زیادی نیاز 
است تا افراد متقاعد شوند از وای فای، به لای فای سوئیچ کنند. با این حال، انتشار استاندارد جدید 

۸۰۲.۱۱bb موسسه IEEE، گام بزرگی به پیش است.

تردز برای اروپایی ها حتی با وی پی ان ممنوع شد
 متا اجازه نمی دهد کاربــران اتحادیه اروپا 
حتی با وی پی ان به سرویس تردز دسترسی 
یابند زیرا می خواهد از همخوانی آن با قانون 
بازارهای دیجیتال منطقه مطمئن شود. شرکت 
متا تایید کرد دسترسی کاربران اتحادیه اروپا 
به ســرویس »تردز« از طریق وی پی ان را 

مسدود می کند.
محتوا، نوتیفیکیشن ها و پروفایل ها در این سرویس به 

دسترسی نمایش داده نمی شوند. برخی کاربران نیز مدعی هستند اگر قبلا در این سرویس ثبت 
نام شده باشد، می توان بدون استفاده از وی پی ان به آن دسترسی یافت. متا در بیانیه ای اعلام 
کرد: اقدامات دیگری انجام می دهد تا از دسترســی افراد به تردز در کشورهای اروپایی که این 
سرویس در آنها مهیا نیست، جلوگیری کند. این شرکت فناوری همچنان اعلام کرده اروپا یک 
بازار مهم است و امیدوار است به زودی این سرویس در آنجا نیز ارائه شود. البته متا زمانبندی خاصی 
برای ارائه تردز در اروپا اعلام نکرد. اما در حال حاضر اپ مذکور خام است و ویژگی های مهمی 
مانند هشتگ در آن وجود ندارد. اپ تردز که رقیبی برای توئیتر به حساب می آید برای کاربران 
اینترنت در ۱۰۰ کشور جهان از جمله آمریکا و انگلیس فراهم شده اما در کشورهای اتحادیه اروپا 
قابل دسترسی نیست. اتحادیه اروپا شرکت متا را یک دروازه بان فناوری در این منطقه به حساب 
می آورد، به همین دلیل شرکت می خواهد تضمین کند شیوه اشتراک گذاری اطلاعات در تردز 

مطابق قانون بازارهای دیجیتال این منطقه است. 
تردز برپایه زیرساخت اینستاگرام ساخته شده و ممکن است داده هایی از آن پلتفرم وارد کند. 
علاوه بر آن اتحادیه اروپا اعلام کرده متا باید برای نشان دادن تبلیغات شخصی سازی شده برای 

کاربران مجوز دریافت کند و همین امر بر پیچیدگی های ارائه اپ می افزاید.

بازار فروش فالوئر فیک برای »تردز« راه افتاد
با گذشت یک هفته از آغاز فعالیت »تردز« 
و عبور کاربــران آن از مرز ۱۰۰ میلیون نفر، 
بســته های فالوئر فیک برای این شــبکه 
اجتماعی جدیــد، در اینترنت خرید و فروش 

می شود. 
بررسی سایت های مختلف توسط بیزنس اینسایدر نشان 
می دهد از پیشــنهاد ۷.۵۰ دلار برای ۱۰۰ دنبال کننده 
تا ۱۹۰۰ دلار برای ۵۰ هزار دنبال کننده در اپلیکیشــن 

»تردز«   اینستاگرام، خدمات تعامل پولی و ربات فارم، بازار جدیدی را شکل داده اند.
اینســتاگرام مدت ها با ربات ها و تعامل پولی در این اپلیکیشن مقابله کرده است. این پلتفرم 
سال هاست که دنبال کنندگان و پسندهای فیک را حذف کرده و حتی در دستورالعمل جامعه 
خود، بخشی را مربوط به این مسئله دارد.طبق اعلام پلتفرم بازاریابی اینفلوئنسر »هایپ آدیتور«، 
به طور میانگین حدود ۱۳.۸ درصد از دنبال کنندگان اینستاگرام اینفلوئنسرها، به عنوان حساب های 
مشکوک دسته بندی می شوند. “تردز« به اینسایدر گفت: حساب های مشکوک را به عنوان هر 
صفحه ای در اینستاگرام تعریف می کند که به نظر می رسد ربات است یا از خدمات خاصی برای 
پسندها، اظهارنظرها و دنبال کنندگان، استفاده می کند.اگرچه معیار تعداد دنبال کننده، همچنان 
عامل تاثیرگذاری است به خصوص وقتی مسئله مذاکره برای بستن قرارداد با برندها به عنوان 
یک اینفلوئنسر مطرح می شود اما مشخص نیست که تعداد فالوئر تا چه حد برای »تردز«  اهمیت 
دارد.برای شروع، فالوئرها در »تردز«  به اندازه اینستاگرام یا توییتر برجسته نیستند و در خصوص 
الگوریتم هم رتبه بندی در »تردز«، بیشتر به محتوایی بستگی دارد که فردی با آن تعامل می کند.
آدام موســری، مدیر اینستاگرام و »تردز« در شــرکت متا پلتفرم اخیرا در جوابی در »تردز«  
نوشــت: ما پست ها را سبک رتبه بندی می کنیم و توصیه هایی )پست هایی از حساب هایی که 
دنبال نمی کنید( را در فید نشان می دهیم که به خصوص برای یک اپلیکیشن جدید پیش از این 
که افراد حساب های کافی را دنبال کنند، اهمیت دارد.بر اساس گزارش بیزنس اینسایدر، خرید 
دنبال کننده فیک در »تردز«، به رشــد یک حساب یا موفقیت یک تولیدکننده محتوا کمک 

چندانی نخواهد کرد.

آزمایش قوی ترین موتور پیشران الکتریکی خورشیدی 
چندلایه ای  تســت های  ناســا  مهندسان 
صلاحیت قوی ترین نســل موتور پیشران 

الکتریکی خورشیدی )SEP( را آغاز کرده اند.
سفر های فضایی از آغاز بر پیشران های شیمیایی برای 
تولید نیرو هایی میلیون تنی بوده اند. پیشــران شیمیایی 
نیازمند حمل مقادیر زیاد سوخت به فضا است، مخصوصاً 
اگر قرار باشــد فضاپیما به زمین بازگردد. پیشران های 
الکتریکی می توانند مقدار ســوخت مورد نیاز را به شدت 

کاهش دهند و هم زمان سرعت سفر های فضایی را بالا ببرند.در یک سیستم پیشران الکتریکی، 
از الکتریسیته برای یونیزه کردن گاز های بی اثر، مانند زنون یا کریپتون، استفاده می شود. سپس 
یک میدان مغناطیسی یا الکترواستاتیکی برای شتاب دادن به این یون ها و پرتاب آن ها به خارج 
از موتور برای تولید سرعت های بالا استفاده می شود.با این که دیگر از آتش بازی های موتور های 
راکت های امروزی خبری نخواهد بود، این موتور ها همچنان جلوه ای تماشایی ایجاد می کنند.

 ـچیزی  الکتریسیته مورد استفاده برای یونیزه کردن گاز ها می تواند از نور خورشید نیز گرفته شود ـ
که در منظومه شمسی فراوان است. موتور های پیشران الکتریکی به فضاپیما ها اجازه می دهند تا 
 )Dawn( سرعت و مسیر خود را در میانه مسیر مأموریت ها تغییر دهند.ناسا در مأموریت سپیده دم
خود از موتور پیشران الکتریکی خورشیدی استفاده کرده بود. اما حالا آماده نمایش قدرتمندترین 
نسخه این موتور برای فضاپیمای گیت وی )Gateway( است. گیت وی ایستگاه فضایی مدار 
ماه برای فضاپیما های مأموریت های آرتمیس به شمار می رود.گیت وی یک فضاپیمای کلاس 
 Aerojet .۶۰ کیلووات است که طبق گفته ناسا، ۵۰ کیلووات آن به پیشران اختصاص دارد
Rocketdyne یک سیستم پیشران الکتریکی ۱۲ کیلوواتی به نام سیستم پیشران الکتریکی 
پیشرفته )AESP( ساخته اســت.AESP با ۱۲ کیلووات، دو برابر قوی تر از پیشرفته ترین 
سیستم پیشران الکتریکی قبلی است. اما باید پیش از اتصال به گیت وی آزمایش های صلاحیت 
را پشت سر بگذارد.ناسا و Aerojet تست های یک ساله این سیستم را روی یک نمونه مشابه 
نســخه نهایی گیت وی آغاز کرده اند. پس از اطمینان از ساخت مطمئن، مهندسان آن را برای 
شوک ها، لرزش و دما های بالا آزمایش خواهند کرد.سال آینده نیز نسخه ای دیگر برای شبیه سازی 
پرواز های مداری و مانور های انتقال به مدار ماه ساخته می شود. ناسا این تست ها را در اتاق های خلأ 
بزرگ مرکز پژوهشی گلن انجام می دهد.با این که گیت وی با سیستم پیشران الکتریکی در سال 
۲۰۲۵ آماده پرواز می شود، تست های جامع آن ۲۳/۰۰۰ ساعت هستند و در دوره ای چهارساله 

ادامه پیدا می کنند. یعنی درواقع فضاپیما پیش از تست های فرسایش به پرواز در خواهد آمد.

اخبار کوتاه 

جای خالی الزامات توسعه دیجیتال در برنامه هفتم توسعه
ادامه از صفحه یک

البته مطابق زمان بندی، مهلت اجرای قانون برنامه پنج ســاله ششم توسعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
جمهوری اســلامی ایران در ســال ۱۴۰۰ به پایان رسید اما با مصوبه ای از سوی نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی، اجرای این برنامه برای یک سال دیگر و تا پایان سال ۱۴۰۱ تمدید شد. بنابراین دولت حاضر مهلتی 
مناسبی داشت تا برنامه پنج ساله دقیق تر و منسجم تری متناسب با تحولات جهانی تدوین نماید، به ویژه آن که 
تجربه شش برنامه دیگر در دولت های پیشین را پیش رو داشت.آنچه در نگاه اول به کلیات برنامه به نظر می رسد 
آن است که توجه به شرایط خاص کشور اکثریت اهداف این برنامه با رویکرد اقتصادی تدوین شده و به تبع آن 
عمده توجهات کارشناسان و نقد برنامه نیز حول محور مسائل اقتصادی متمرکز شده است. همین مسئله سبب 
شده که در برنامه به سایر حوزه های مهم کمتر توجه شود یا به نحوی توسعه ی سایر حوزه ها به حوزه اقتصاد گره 
بخورد؛ از جمله این موارد حوزه توسعه دیجیتال است. درحالی که جهان درگیر یک گذار فناورانه است و در این 
گذار، تمام ابعاد سیاسی، اجتماعی، فنی، فرهنگی کشورها تحولات اساسی به خود خواهد دید این برنامه بسیاری 
از الزامات توسعه دیجیتال را نادیده گرفته و در یک جمله فاقد هرگونه سیاست منسجم توسعه دیجیتال برای 

مواجهه با عصر جدید فناوری است که در ادامه به برخی از آن ها اشاره می گردد. 
عدم انسجام در توسعه و تنظیم گری دیجیتال

الف( پراکنده گویی وظایف دستگاه های ذی ربط: ساده ترین نکته ای که نشان دهنده ی نبود وحدت نظری برای 
توسعه دیجیتال در برنامه هفتم است پراکنده گویی وظایف وزارت ارتباطات به عنوان متولی اصلی توسعه دیجیتال 
و عدم رویه واحد بین مواد مربوطه در این برنامه است. هرچند نقش و حوزه فعالیت این وزارت خانه ایجاب می کند 
که در تعامل با سایر دستگاه ها باشد، اما حداقل قابلیت تمرکز و تجمیع در محورهای کلیدی و اصلی ذکر شده 
در سند به ویژه اقتصاد دیجیتال و توسعه دولت الکترونیک که بر دوش این وزارت است وجود داشته، به علاوه 
آن که نقش سیاست گذاری و تنظیم گری سایر نهادها مغفول و پراکنده است. به عنوان مثال نقش شورای عالی 
فضای مجازی در تدوین چارچوب راهبری و مقابله با چالش های فناوری های نوین در ۵ سال آینده پیاده سازی 
برنامه نادیده گرفته شده است. شایسته است با توجه به اهمیت توسعه دیجیتال و نقش دستگاه های ذی ربط یک 

فصل منسجم به این حوزه اختصاص داده شود.
ب( توقف در لایه توسعه دولت الکترونیک و بی توجهی به دولت دیجیتال: نکته دیگر آن است که هر چند 
ایران به ارتقا و توسعه دولت الکترونیک و خدمات هوشمند نیازمند است ولی از منظر این لایحه همچنان نگاه 
به لایه ی توسعه دولت الکترونیک وجه غالبی دارد و ابعاد دولت دیجیتال، به عنوان یک اکوسیستمِ خالقِ ارزش 
عمومی نادیده گرفته شــده است. اما همین نگاه نیز ناقص است و برنامه های توسعه خدمات و سامانه های 
مختلف در مواد گوناگونی دنبال می شوند که لزوماً هدایت فنی واحد ندارند و تکلیف تعامل پذیری در توسعه 
خدمات مشــاهده نمی شود. تنظیم گری وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات صرفا به موضوع مجوزدهی به 
سامانه های جدید )ماده ۱۰۶( معطوف شده و برنامه در مورد توسعه سامانه های قبلی که بعضا موازی بوده یا 
با تغییر رویکردهای دستگاه ها متوقف مانده اند مسکوت است. بنابراین لازم است ضمن توجه به این نواقص 
مفهوم دولت دیجیتال توسط برنامه نویسان و سیاست گذاران ابتدا ادارک شده و سپس در برنامه مدخلی برای 
ورود به این عرصه گنجانده شود. همچنین در مواد مرتبط با اهداف اقتصاد دیجیتال و هوشمندسازی، عموما 
سه محور مهم تنظیم گری دیجیتال شامل؛ محل تامین مالی، هزینه کردهای متراکم و راهبری فنی منسجم، 

نادیده گرفته شده است.
ج( نادیدن بخش خصوصی در توسعه دیجیتال: به علاوه یکی از مهمترین فاکتورهای برنامه ی توسعه قوی، 
پررنگ بودن نقش بخش خصوصی و تنظیم گری مشارکتی در آن برنامه است. مشارکت بخش خصوصی 
در توسعه خدمات الکترونیکی و هوشمندسازی دولت و ارائه خدمات پایه کاربردی می تواند موتور توسعه این 
حوزه بدون سرمایه گذاری اولیه کلان ازسوی دولت باشد اما این برنامه جز کلی گویی درباره اولویت مشارکت 
عمومی-خصوصی آن هم محدود به حوزه زیرساخت ابری )ماده ۱۰۶( هیچ خط سیر و جهت گیری مشخصی 
نسبت به چگونگی تحقق اهداف شبکه ملی اطلاعات با رفع موانع و تشویق مشارکت بخش خصوصی نیز 

ندارد؛ در صورتی که مشارکت عمومی-خصوصی مطلوب نیازمند به حمایت ها و مشوق های مالی و رفتاری 
برای بخش خصوصی است. در این برنامه نه تنها بخش خصوصی محور نیست، بلکه تقریبا نادیده گرفته شده 
و نگاه توسعه ای و اکوسیستمی وجود ندارد و به صنایع نوپا در حوزه فناوری و به زنجیره ارزش توجه نشده است.

جدا از موارد فوق با تدقیق در مواد این لایحه به سایر مواردی همچون، تعارض منافع )ماده ۷۶-ب(، بی توجهی 
به قوانین بالادستی، بیان بدیهیات و کلیات در وظایف و نقش ها )ماده ۷۷-ب( و... در تنظیم گری دیجیتال 

برخواهیم خورد.
نادیده گرفتن هوش مصنوعی به عنوان پیشروترین فناوری دیجیتالی عصر حاضر

از دید بسیاری از اندیشمندان جهان وارد عصر هوش مصنوعی شده است. این فناوری به سرعت در حال ورود 
و تغییر در ابعاد مختلف زندگی بشری است و کشورهای پیشرفته بر سر توسعه آن شدیدا در حال رقابت هستند. 
بنابراین استفاده بهینه از این فناوری مولد از یک سو و از سوی دیگر تدبیر برای اثرات مختلف آن، تنظیم گری 
این فناوری ضروری می کند. لایحه برنامه هفتم هیچ اشاره ای به هوش مصنوعی و روایت واحد و نظام یافته ای 
از تعیین تکلیف ایران در جهان درحال تغییر ارائه نداده  است. اهمیت این موضوع از آنجاست که تا پایان برنامه 
یعنی ۵ سال آینده حتماً باید برای استفاده از این فناوری برنامه ریزی صورت پذیرد. این در حالی است که نه 
تنها کشورهای توسعه یافته، بلکه دو همسایه ی ایران یعنی امارات و عربستان عمیقا در این حوزه ورود کرده و 

برنامه های مفصل بلند مدت برای هوش مصنوعی تدوین نموده اند.
البته به غیر از هوش مصنوعی وضعیت کلی دولت در حوزه فناوری های نوین دیجیتالی به عنوان یکی از کلان 
روندهای آینده، از جمله اینترنت اشیا، متاورس، رایانش کوانتومی، واقعیت تعمیم یافته و... برنامه مشخصی ندارد 
و در حوزه اقتصاد دیجیتال نیز راهبردها شفاف نیستند. این لایحه فقط در حوزه اقتصاد دیجیتال به چند مورد از 
جمله تدوین سند ملی توسعه اقتصاد دیجیتال توسط وزارت ارتباطات، تکلیف دستگاه ها به تدوین برنامه تحول 
دیجیتال خود، ایجاد رشته های تحصیلی و دوره های جدید و بازنگری در سرفصل رشته های تحصیل و تدوین 
نظام سنجش سهم زیست بوم اقتصاد دیجیتال توسط مرکز آمار اشاره کرده است و خلا برنامه در زمینه ارتقای 

هوش مصنوعی و فناوری های مرتبط با این حوزه، کاملا مشهود است.
نداشتن الگوی راهبردی توسعه این فناوری در کشور، عدم تشخیص و تفکیک وظایف نهادها و وزارتخانه های 
موجود درقبال این فناوری، پیش بینی نشــدن هدایت کارشناسی دستگاه های اجرایی برای استفاده از هوش 
مصنوعی در تحلیل و به روزرسانی هوشمند داده ها و شناسایی متغییرهای اساسی هر دستگاه از قبیل تولید، 
مصرف، سرمایه، امور مالی و آموزشی، عدم رویه واحد انطباق بین المللی در مواجهه با این فناوری، نادیده گرفتن 
نقش بخش خصوصی در هوش مصنوعی و جهت گیری هدایت و تسهیل امور شرکت های نوپا و... در توسعه 

این فناوری از جمله خلاهای مهم برنامه هفتم در توسعه دیجیتال است.
بی توجهی به ایجاد یک نظام حقوقی دیجیتال

به عنوان مهمترین چالش های پیش روی این برنامه از منظر لزوم رویکرد مشخص درخصوص توسعه دیجیتال 
در کشور، تدوین قوانین و دستورالعمل های مناسب با این حوزه ازجمله مسائل مربوط به حریم خصوصی، استفاده، 
پردازش و نشت داده، انتشار و تبادل داده، مالکیت معنوی و همچنین سواد و مسائل اخلاقی قابل بررسی است. 
بنابراین اتخاذ اقداماتی در برنامه هفتم توسعه با اولویت مسائل فوق در پیشبرد اهداف ۵ سال آتی این حوزه در 
کشور ضروری است. مگر نه بسیاری از مواد این برنامه که با مسائل حقوقی داده های دیجیتال در ارتباط است )به 
عنوان مثال ماده ۷۵-ب- که تاکید بر ایجاد سامانه رصد در جهت سنجش سبک زندگی مردم و شاخص های 

فرهنگ عمومی نموده( با چالش جدی روبرو خواهد شد.
به عنوان نمونه دیگر دسترسی کسب و کارهای دیجیتال به داده های وزارت ارتباطات در ماده ۶۶ مدنظر قرار 
گرفته است. که ضمن بی توجهی به مکانسیم ها و حقوق »داده باز« در جهان، بر دسترسی به داده های این 
وزارتخانه تعرفه قرارداده شده که بر خلاف رویه های جهانی است. در کشورهای »OECD« پذیرفته شده 
است که داده های بخش دولتی و عمومی }در صورتی که امنیت ملی یا منافع خصوصی متضاد وجود نداشته 
باشد{ باید از طریق داده های باز، رایگان و بدون هرگونه محدودیت ناشی از حقوق مالکیت معنوی )IPR( در 

دسترس قرار گیرد. به علاوه اگر واقعا هدف برنامه تسهیل نوآوری کسب و کارهاست تمرکز صرفاً بر داده های در 
اختیار این وزارتخانه و مکانیسم های و نادیدن مسائل حقوقی، کمک چندانی به تسهیل نوآوری نخواهد کرد. زیرا 
بخش عمده داده های مورد نظر کسب وکارها در سطح سازمان های مختلف توزیع شده است.هر چند اسنادی 
به طور پراکنده در این حوزه نگاشته شده اما در نظر گرفتن یک نظام حقوقی دیجیتال با محوریت مرکز ملی 
فضای مجازی که به طور شفاف تمام مسائل این حوزه همچون زوایا، ابعاد تاثیرات، چارچوب های حقوقی و 
آگاهی رسانی لازم را در قالب بخش های مختلف بیان نموده، الزامی است تا در آینده برنامه با چالش هایی چون 

تبعیض در ارائه اطلاعات، نقض حریم خصوصی و حقوق انتشار و تبادل داده روبرو نگردد.
عدم تعادل در توسعه لایه های مختلف اقتصاد دیجیتال

بررسی برنامه گواه از آن است که به صورت محدود به حوزه زیرساخت در اقتصاد دیجیتال پرداخته ولی در 
حوزه پلتفرم و سرویس رویکردی نداشته است. در مواد )۶۴ و ۶۵ ( لایحه پیشنهادی دولت، تحقق بعضی از 
اهداف قابل وصول تر به ویژه اهداف کمی سند شبکه ملی اطلاعات که بازه تحقق آن در ۱۴۰۴ هدف گذاری 
شــده بود دنبال می شود و در واقع دولت با این برنامه اهدافی از پیش تعیین شده و تا حدودی اجرا شده را تا 

۱۴۰۶ بسط داده است.
بنابراین با آن که هماهنگی با اسناد بالادستی در برنامه حائز اهمیت است اما نه تنها دولت در برنامه نوآوری 
نداشته ، بلکه رویکرد مکمل هم نسبت به اهداف سند شبکه ملی اتخاذ نکرده است و اهداف دشوارتر و به نوعی 
کلیدی تر در تحقق شبکه ملی اطلاعات به ویژه لایه پلتفرم، همچون پیاده سازی و ترویج استفاده از سیستم 
عامل ملی و جویشگر یا رشد و توسعه سرویس های دیجیتال در این برنامه دنبال نشده  و راهکارهایی هم برای 
تحقق آن ها یا تسهیل تحقق آن ها پیشنهاد نشده است که تلاش شده در قالب احکام الحاقی همچون استفاده از 

ظرفیت رایانش ابری در بخش سکوها و نرم افزار به عنوان خدمت، این خلا پوشش داده شود.
البته در لایه زیرساخت هم توجه کافی به موارد لازم صورت نگرفته است. به عنوان مثال در فیبر نوری به 
عنوان اولویت اصلی دولت و ضرورت آن برای دسترسی به فناوری های پیشران، ضریب نفوذ مشخصی در 
نظر گرفته نشده است یا در رایانش ابری به لزوم مدیریت هزینه ها و بهینگی سرمایه گذاری ها، انطباق پذیری 
پایه ای سرمایه گذاری ها، استانداردسازی داده ها و توسعه هماهنگ و یکپارچه و بهره گیری از فرصت های فناوری 

اطلاعاتی و مقابله با تهدیدها توجهی نشده است.
جمع بندی

در نهایت باید گفت که با بررسی بند به بند مواد برنامه هفتم توسعه امکان برخورد با تناقضات، کاستی ها و 
خلاهای زیاد دیگری در حوزه توسعه دیجیتال وجود دارد، اما در این نوشتار به چهار رکن اصلی اشاره شد. به 
علاوه مهمتر از آن کاســتی ها، این که با توجه به وضعیت کلان اقتصادی کشور و اقتصاد محور بودن این 
برنامه دستیابی به سهم ۱۵درصد اقتصاد دیجیتال از تولید ناخالص ملی، بسیار دور از ذهن است؛ به علاوه آن 
که مکانیسمی برای تحقق این سهم در صورت محقق نشدن رشد اقتصادی ۸ درصدی سالانه تدبیر نشده 
است. لازم است ابتدا پراکنده گویی و نواقص در وظایف دستگاه ها در بر نامه اصلاح شود و سپس با درک تحول 
دیجیتال توسط دولت، معیارها و شاخص های رشد اقتصاد دیجیتال از منظر سیاست گذار تعریف شود و سپس 
همان طور که به مرکز آمار محول شده نظام سنجش عملکرد زیست بوم دیجیتال راه اندازی شود. مطلوب 
است تعریف این شاخص ها توسط وزارت ارتباطات یا کارگروه اقتصاد دیجیتال با انطباق بالا با معیارهای جهانی 
صورت بگیرد و در یک درگاه مشخص میزان پیشرفت آن ها به طور شفاف در معرض ارزیابی عموم قرار بگیرد.
همچنین اساس تمام تحولات دیجیتال در کشورها، نوآوری است و نوآوری ملزوم سرمایه گذاری می باشد 
بنابراین لازم است دولت ضمن اعتماد و دخالت بیشتر بخش خصوصی با درک جایگاه کشور در زنجیره ارزش 
فناوری های نوین، زمینه را برای همکاری بیشتر دولت و بخش خصوصی در منطقه و جهان برای توسعه هوش 
مصنوعی و تمامی لایه های دیجیتال فراهم نماید و این مستلزم اصلاح موارد بیان شده و تعریف یک دیپلماسی 
ملی واحد در برنامه پنج ساله است. مگر نه با وجود چهار خلاء اساسی که بیان شد برنامه هفتم توسعه در حوزه 

توسعه دیجیتال و حکمرانی دیجیتال در آینده شدیدا با چالش روبرو خواهد بود«.

معاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رئیس جمهور مهم ترین محور سفر رئیس جمهور 
به سه کشــور آفریقایی را توسعه همکاری های 
فناورانه و نوآورانه بر سه بخش »سلامت«، »منابع« 
و »کشاورزی« عنوان کرد و گفت: کمک ایران به 
کشورهای آفریقایی در راستای تکمیل زنجیره های 

ارزش و ارتقای تاب آوری فناورانه است. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهوری اسلامی ایران 
با هدف گسترش تعاملات و همکاری های اقتصادی، فناورانه 
و راهبردی بامداد چهارشنبه ۲۱ تیرماه سفر خود به سه کشور 
زیمباوه، کنیا و اوگاندا را آغاز کرد. تقویت روابط راهبردی، امضای 
۲۱ توافق نامه و سند همکاری، رفع موانع مبادلات تجاری از 
محورهای این سفر سه روزه بود.یکی از سرفصل ها و محورهای 
مهم همکاری در این ســفر، توسعه و تقویت تبادلات علمی، 
فناوری ، ایجاد بازارهــا و تقویت ظرفیت های صادراتی برای 
شرکت های دانش بنیان و همکاری  در پروژوه های پژوهشی، 

فناورانه و شرکت های مشترک بود.
براســاس گزارش معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری، روح الله دهقانی فیروزآبادی که آیت 
الله رئیســی را در این سفر همراهی کرد با تبیین راهبردها و 
دســتاوردهای علمی این سفر اظهار داشت: فناوری و نوآوری 
به عنوان اصلی ترین محور و موضوع گفت وگوها در این سفر 
ســه روزه بود، با توجه به ظرفیت ها و فرصت هایی که در قاره 
آفریقا وجود دارد، یکی از سیاست های محوری دولت سیزدهم، 
همکاری با کشــورهای آفریقایی است چرا که ظرفیت های 

بســیار خوبی برای تبادل و همکاری های چندجانبه علمی، 
فناوری و اقتصادی، توسعه بازارهای محصولات ایران و خلق 
ارزش افزوده بالا وجود دارد.وی با بیان اینکه ســفر سه روزه 
رئیس جمهور به سه کشور غرب آفریقا، بیشتر با هدف ارتقای 
همکاری های فناورانه و اقتصادی انجام شد، خاطرنشان کرد: 
توسعه روابط خارجی یکی از سیاست های جدی دولت سیزدهم 
است و در این میان همکاری و توجه به کشورهایی که کمتر 
به ظرفیت های آنها توجه و تمرکز شده، در اولویت های دولت 
قرار دارد.معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
ادامه داد: با توجه به ظرفیت های بسیار خوب کشورهای غرب 
آفریقا، برنامه ای فشــرده و جامع در قالب سفری سه روزه به 
کشــورهای کنیا، زیمبابوه و اوگاندا انجام شد که از تعاملات 
تجاری تا دیدار با ایرانیان مقیم این کشورها را شامل می شد. 
این سفر در عین فشردگی، ثمرات ارزنده ای داشت که امیدوارم 
برکات و ثمرات آن در متن زندگی جامعه پدیدار شود. دهقانی 
فیروزآبادی، قاره آفریقا را یکی از ظرفیت مندترین نقاط جهان 
برای تعاملات فناورانه و معرفی دستاوردهای ایران در این حوزه 
دانست و گفت: آفریقا به عنوان کهن سال ترین و ثروتمندترین 
قاره  جهان، مملو از فرصت های ویژه زیرزمینی و سرزمینی از 
جمله معادن، کشاورزی، غذا و سایر حوزه های راهبردی است. 
با توجه به ارزش  بالای این منابع، کشورهای غربی اجازه ورود 
فناوری و پیشرفت را به کشورهای آفریقایی نداده و کمتر فضایی 
ایجاد کرده اند تا کشورهای آفریقایی استقلال منابع، استقلال 
اقتصادی و پیشرفت فناورانه داشته باشند. برای کشوری مثل 
ایران که روابط دیرینه و ظرفیت های بسیار خوب فناورانه دارد، 

این ظرفیت بسیار خوب و ارزنده ای برای صادرات محصولات 
فناورانه به آفریقا است. وی با بیان اینکه مهم ترین محور و هدف 
سفررئیس جمهوری به آفریقا نیز بر مدار توسعه همکاری های 
فناورانه و نوآورانه بود، یادآور شد: در صدر گفت وگوها و تعامل 
با رؤسای جمهور کنیا و اوگاندا، مباحث و موضوعات فناورانه 
قرار داشــت. بیــش از ۵۰ درصد گفت وگوهــا حول محور 
همکاری های فناورانه می چرخید که این موضوع، علاقمندی  
کشورهای آفریقایی به بهره مندی از ظرفیت های دانشی، فناورانه 
و محصولات و خدمات دانش بنیان ایران را نشان می دهد.رئیس 
بنیاد ملی نخبگان، آگاهی جامعه آفریقا از ضرورت خلق ارزش 
افزوده و تکمیل زنجیره های ارزش را یکی از فرصت های خوب 
برای حضور ایران در بازار این کشورها دانست و افزود: با توجه 
به توسعه فناوری های اطلاعاتی و ارتباطاتی کشورهای آفریقایی 
و بیداری مردم در عصر اطلاعات، متوجه شــده اند که باید از 
خام فروشی منایع جلوگیری کنند، به صیانت و حفاظت از این 
منابع بپردازند، زنجیره های ارزش در کشورشان را تکمیل کنند 
و اقتصادشان را با تکیه به فناوری و نوآوری، توسعه دهند. این 
کشــورهای ثروتمند مملو از فرصت و در حال توسعه هستند.
دهقانی فیروزآبادی، منابع زیرزمینی، کشاورزی و امنیت غذا و 
سلامت را سه حوزه محوری همکاری های ایران و کشورهای 
آفریقایی با هدف تکمیل زنجیره هــای ارزش و خلق ارزش 
افزوده بیان کرد و گفت: با توجه به بررســی ها و تعاملاتی که 
صورت گرفته و مطالعاتی که انجام شــده، مشخص شد سه 
حوزه ظرفیت دار و بســیار خوب در آفریقا وجود دارد که منابع 
زیرمینی و معادن سرشار از مهم ترین این ظرفیت ها به شمار 

می رود، چرا که آفریقا از حیث منابع زیرزمینی، قاره ای غنی است؛ 
منابع سرشار نفتی و هیدروکربوری نیز در برخی از کشورهای 
آفریقایی، با سوار شدن فناوری می تواند زمینه ساز خلق ارزش 
افزوده قابل توجه و سرشــار باشد.وی، کشاورزی و امنیت غذا 
را یکی دیگر از محورهای همکاری ایران بر محور فناوری و 
نوآوری ذکر کرد و اظهار داشت: ظرفیت های کشاورزی و منابع 
غنی غذایی یکی دیگر از ظرفیت های کشورهای آفریقایی است 
و این کشورها در حوزه تولید غذا، توانمندی های بسیاری دارند اما 
شاید بعضاً در جذب و توسعه بازار موفق نباشند که پیوند فناوری 
و نوآوری به این عرصه نیز می تواند ارزش آفرین و ثروت زا باشد. 
همچنین فناوری اطلاعات و ارتباطات، گردشگری و سلامت 
نیز از حوزه های دیگری به شمار می رود که ظرفیت های توسعه 
همکاری در آفریقا فراهم است.معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهور ادامه داد: کمک ایران به این کشورها 
در راســتای تکمیل زنجیره هــای ارزش و ارتقای تاب آوری 
فناورانه اســت تا بتوانند حلقه های مفقوده فرآوری را تکمیل 
کنند، ارزش افزوده را خلق و محصول دارای ارزش افزوده را به 
بازار عرضه کنند.دهقانی، تجهیزات پزشکی و سلامت را یکی 

دیگر از حوزه های مورد علاقه کشورهای آفریقایی برای حضور 
فناورانه ایران دانست و افزود: حوزه دیگری هم که به صورت 
عمومی همه کشورها به سرمایه گذاری و توسعه فناوری در آن 
علاقه مند هســتند و ایران نیز دستاوردهای بسیار ارزشمندی 
را در این حوزه دارد، حوزه دارو، ســلامت و تجهیزات پزشکی 
است. در سال های اخیر، علاقمندی به توانمندی های ایران در 
حوزه سلامت به دلیل کیفیت بالا، قیمت پایین تر و نیز تامین 
نیازهای مردمان کشورهای مسلمان افزایش یافته است.وی 
با اعلام آمادگی ایران برای سرمایه گذاری فناورانه و همکاری 
با محوریت شرکت های دانش بنیان خاطرنشان کرد: در حال 
حاضر فرصت سرمایه گذاری به شکل سنتی و زیرساخت سازی 
در آفریقا را نداریم اما فرصت های سرمایه گذاری علمی، فناورانه 
و نوآورانه ایران بسیار بالا است و فناوری ایران با کیفیتی هم پای 
نمونه های خارجی، بسیار ارزان تر و بعضا با قیمتی تا ۲۰ برابر 
کمتر از مشــابه خارجی است و بنابراین اگر بتوانیم از فرصت 
ســرمایه گذاری فناورانه در آفریقا استفاده کنیم، می تواند یک 
ظرفیت خوب برای صادرات نرم با دستاوردهای بسیار بالا برای 

کشور به ارمغان بیاورد.

معاون علمی رئیس جمهور خبر داد:

همکاری های فناورانه ایران و ۳ کشور آفریقایی 
در حوزه های سلامت، منابع و کشاورزی

طراحی سکوهای بومی بر مبنای 
ارزش اسلامی و ایرانی اولویت ما است

 بیش از 70 هزار نخبه 
از لحاظ توان نخبگی در کشور داریم 

دبیر شورای عالی و رئیس مرکز ملی فضای مجازی گفت: طراحی سکوهای بومی بر مبنای 
ارزش های اسلامی و ایرانی از اولویت های ماست. 

دکتر سیدمحمدامین آقامیری دبیر شورای عالی و رئیس مرکز ملی فضای مجازی در سفر به استان آذربایجان 
شرقی ضمن برگزاری اولین جلسه »شورای فضای مجازی استان« ابعاد و ضرورت های تحول در کشور متناسب 
با فضای مجازی را تبیین کرد.وی در اولین شورای فضای مجازی استانی در تبریز با تاکید بر اهمیت گستره فضای 
مجازی در زندگی مردم بر شکاف بین نسلی تأکید کرد و افزود: نزدیک به ۳۲ میلیون نفر کاربر بازی های رایانه ای 

داریم که این مهم نشانگر تفاوت دیدگاه نسلی و نوع سرگرمی در دهه های اخیر است.
آقامیری با اشاره به فرصت های اجتماعی و اقتصادی فضای مجازی در بخش دولتی تصریح کرد: تحول دیجیتال 
در دو حوزه سازمانی و بخشی باید در کشور پیاده سازی شود که این می تواند با تسهیل ارائه خدمات و شفاف سازی 

عملکرد دستگاه ها، فرصت ها و آثار اقتصادی و اجتماعی مطلوبی را به همراه داشته باشد.
دبیر شورای عالی فضای مجازی با تاکید بر نقش جدید مردم در رسانه های عصر فضای مجازی افزود: با توجه به 
تفاوت شیوه تولید و انتشار محتوا در فضای مجازی به دلیل تفاوت قالب ها و در آمیختگی قالب و محتوا، ما شاهد 
بازیگران با کارکردهای متنوع به صورت پراکنده و مردمی هستیم بنابراین در صورتی که این موضوع در کشور به 

درستی تبیین و برنامه ریزی شود می توانیم تحول جدی در حوزه نرم افزارهای فرهنگی داشته باشیم.
رئیس مرکز ملی فضای مجازی با اشاره به تغییر نقش مردم در عصر فضای مجازی از پذیرنده خدمت و مصرف 
کننــده محتوا به ارائه دهنده خدمت و تولید کننده محتوا، مردم را بازیگران اصلی در حکمرانی فضای مجازی 
دانســت و در خصوص نقش حاکمیت افزود: طراحی سکوهای بومی بر مبنای ارزش های اسلامی و ایرانی از 
اولویت های ماست و بر همین اساس باید در حوزه سرویس و خدمات مبانی فکری حکمرانی کشور در قالب ها 
تجسد و تبلور یابد.آقامیری با اشاره به اینکه حکمرانی سکوها سیاست جهانی تمامی دولت ها است، اظهار داشت: 
هر چقدر بتوانیم آموزش و سواد عمومی فضای مجازی را ارتقا داده و ابزارهای مورد نیاز در این حوزه را طراحی 
و تولید کنیم، امکان ارائه خدمات و محتوا توسط خود مردم را فراهم آورده ایم و حاکمیت بایستی مبانی فکری 
و ارزش های انقلاب اسلامی را در توسعه قالب ها و سکوهای بومی دنبال نماید.وی نقش حکومت در حکمرانی 
فضای مجازی را زمینه سازی و تسهیلگری برای کنش های مردمی دانست و گفت: حکمرانی باید شامل نقش 
فرهنگ سازی، آموزش و ارائه زیرساخت مناسب باشد و تولید محتوا یک کنش مردمی است، بنابراین باید هر 
استان بر اساس ظرفیت، نقاط قوت، ویژگی ها و فرهنگ بومی خود نهضت تولید محتوا ایجاد کند.آقامیری با اشاره 
به موضوعات کلانی که در شــورای عالی فضای مجازی برنامه ریزی شده است نقش شورای فضای مجازی 
استان ها را برنامه ریزی بومی و محلی بر مبنای سیاست های ملی دانست که بایستی در شوراهای استانی متناسب 
با ظرفیت های استان، برنامه ریزی و اجرا گردد. همچنین در خصوص رشد متوازن ابعاد فضای مجازی اعلام کرد: 
برنامه های استانی باید جامع، کامل و با مشارکت تمامی بخش های دولتی، خصوصی و فعالان و متخصصان این 
حوزه ترسیم شود تا ابعاد مختلف آن در زیرساخت، خدمات و محتوا متناسب با مزیت ها و ظرفیت های استانی و به 
صورت متوازن رشد کند. دبیر شورای عالی فضای مجازی ستون پیشرفت کشور در فضای مجازی را نیز سرمایه 
انسانی کشور دانست و افزود: تربیت و حفظ سرمایه های انسانی در این حوزه بسیار حائز اهمیت بوده و در واقع 

نیروهای انسانی متخصص فضای مجازی ستون این فضا هستند.

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: بیش از ۷۰ هزار نخبه از لحاظ توان نخبگی در کشور 
داریم اما در عرصه مدیریت فضای ذهنی جوانان غفلت کرده ایم.

گردهمایی مستعدان و نخبگان سراسر کشور به همت بنیاد ملی نخبگان در قالب رویداد سرای امید با حضور قائم 
مقام بنیاد ملی نخبگان، سرپرست نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در بنیاد ملی نخبگان و جمعی از مستعدان برتر 
در حرم امام رضا علیه السلام برگزار شد.در این مراسم، ناصر باقری مقدم قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با اشاره به 
تاکید مقام معظم رهبری در بحث اهمیت و توجه به نخبگان اظهار داشت: مبنای اهمیت به نخبگان را رهبری پایه 
گذاری کردند چنانکه شعار اقتصاد دانش بنیان نیز توسط رهبری مطرح شد و در ایجاد اقتصاد دانش بنیان، از نیروی 
انسانی و نخبه به عنوان یک محور مهم یاد کردند.وی با اشاره به هدف گذاری طرح سرای امید برای امیدافزایی 
نخبگان کشور اظهار کرد: این طرح با هدف ارتباط دو سویه جامعه نخبگان و بنیاد ملی شکل گرفته و در طرح 
سرای امید اهدافی چون تجمیع نخبگان کشور و تشکیل فضای علمی، گفتگوی مستقیم و گسترش ارتباطات 
علمی اجرا مد نظر است.وی با اشاره به تلاش های دشمنان برای مأیوس کردن جوانان این مرز و بوم اظهار 
داشت: دشمن همه مساعی خود را به کار گرفت تا ذهن جوانان نخبه و مستعد را نسبت به آینده ناامید کند و اگر 
جوانان هوشمندانه عمل کنند و مأیوس نشوند با تکیه بر پتانسیل خویش بسیاری از مشکلات کشور را حل خواهند 
کرد.باقری مقدم با اشاره به ایجاد ۹ هزار شرکت زایشی در کشور، گفت: با وجود این که این واحدها توانمند شده و 
محصولات متنوعی را تولید و صادر می کنند اما باز هم دشمنان در فضای رسانه ای و مجازی واقعیت ها را وارونه 
جلوه می دهند تا امید را از جوانان سلب کنند.وی تصریح کرد: مقام معظم رهبری فرمودند طی ۳۰ سال گذشته 
ایران در بخش رتبه های علمی جایگاه خاصی نداشت ولی در حال حاضر رتبه های بسیار قابل توجهی دارد که 
ماحصل فعالیت های نخبگان در عرصه های مختلف است.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با اشاره به پیشرفت های 
ایران در عرصه های فناوری اظهار کرد: امروز ایران در عرصه پیشرفت های فناوری و فروش محصولات دانش 
بنیان فعال بوده و این مهم در سفرهای رئیس جمهور مشهود است.باقری مقدم با بیان اینکه در دوران جنگ ما 
وارد کننده سیم خاردار بودیم اما در حال حاضر کشورهای خارجی در صف خرید پهپادهای ایرانی هستند، اظهار 
کرد: در حال حاضر از نقطه واردات سیم خاردار به توسعه محصولات فناوری در سطح بالا رسیدیم، بیش از ۷۰ 

هزار نخبه از لحاظ توان نخبگی در کشور داریم اما در عرصه مدیریت فضای ذهنی جوانان غفلت کرده ایم.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان اظهار کرد: در بنیاد ملی نخبگان ۴ کار محوری را پیگیری می کنیم، نخستین محور 
بحث بکارگیری نخبگان است که احساس می کنند، شغل مناسب آنها در کشور وجود ندارد و در این راستا در 
بخش دولتی و خصوصی اقداماتی شده که البته با وقفه هایی مواجه بوده که رفع خواهد شد و در بخش دولتی چند 
هزار نفر را مشغول فعالیت خواهیم کرد.باقری مقدم گفت: در بخش خصوصی و شرکت های دانش بنیان نیز برنامه 
های مختلف و متنوعی را با صنایع تدوین کردیم که در این برنامه ها حداقل یکهزار نفر از افراد مستعد و نخبه در 
بخش خصوصی بکارگیری خواهند شد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با اشاره به اقدامات و تلاش های صورت گرفته 
برای تامین مسکن، نخبگان گفت: توجه به مسکن نخبگان در قالب تفاهم نامه هایی با دانشگاه های هر استان 
برای واگذاری زمین و ساخت مسکن در دستور کار قرار گرفته و پایان تابستان کلنگ نخستین برج مسکونی در 
دانشگاه شریف زده خواهد شد.وی گفت: در حوزه بکارگیری مستعدان مقطع لیسانس و کارشناسی ارشد بورسیه 
صنعتی فعال شده و در حال حاضر بیش از یک هزار و ۵۰۰ بورسیه صنعتی توسط صنایع کشور فراهم شده است.

اجرای 451 پروژه موفق تبادل 
فناوری در ستاد نانو

مدیرعامل شبکه تبادل ستاد نانو گفت: از سال ۱۳۹۵ تا کنون بیش از ۴ هزار تقاضا 
برای تبادل فناوری ارائه شده که در نهایت ۴۵۱ پروژه موفق از آنها به دست آمده و 

۶۰۰ پروژه نیز در جریان است.
ســید محمد امین علوی، مدیرعامل شبکه تبادل ســتاد نانو در نشست ستاد نانو با توسعه دهندگان 
محصولات نانو در بخش تجهیزات و ماشین آلات به معرفی نتایج عملکرد این شبکه طی سال های 
گذشته پرداخت و یادآور شد: از سال ۱۳۹۵ تا کنون بیش از ۴ هزار تقاضا برای تبادل فناوری ارائه شده که 

در نهایت ۴۵۱ پروژه موفق از آنها به دست آمده و ۶۰۰ پروژه نیز در جریان است.
به گفته وی برای برخی تقاضاهای کلیدی، فناوری مورد نیاز آن وجود ندارد؛ از این رو برنامه چالش 
فناوری »اینوتن« طراحی شده است.علوی خاطرنشان کرد: تا کنون ۷۰ فراخوان این برنامه منتشر شده و 
تعداد ۱۸۷۴ طرح دریافت شد که از این تعداد طرح دریافتی ۱۹۱ طرح به مرحله ساخت نمونه اولیه رسیده 
است و در حال حاضر ۲۴ چالش در جریان نیز در این شبکه وجود دارد.در ادامه علی اصغر نجیمی با اشاره 
به نقش توسعه تجهیزات در توسعه فناوری در کشور، گفت: در حال حاضر رویکرد سیاست های ستاد نانو، 

مساله محوری است و در این راستا ۱۴ ماموریت ویژه برای این ستاد تعریف شد.
نجیمی از ورود ستاد به زنجیره تامین بین صنایع بزرگ و در حال رشد خبر داد و تولید نانوکاتالیست ها را به 
عنوان یکی از مصادیق این روند عنوان کرد و یادآور شد: شرکت های تولیدی در سال های ۹۴ و ۹۵ برخی 
محصولات را با مهندسی معکوس ارائه کردند، اما در قدم بعد به سراغ نوآوری رفته و در فاز بعد محصولات 
خود را با نوآوری به بازار عرضه کردند.وی تاکید کرد: این روند در مسیر سیاست خلق فرصت های جدید 
فناورانه و توانمندسازی صنایع است.احمدوند، سرپرست ستاد توسعه نانو نیز به تشریح چگونگی روبرو شدن 
شرکت ها با مشوق های مالیاتی برای بهره برداری حداکثری از آن پرداخت و گفت: همواره تلاش کرده ایم 
در حوزه های مختلف با فعالان صنعت گفت وگو کنیم و در این نشست ها به دنبال گرفتن بازخورد از سوی 
مدیران شرکت ها هستیم.احمدوند با تاکید بر اینکه چندان علاقه ای به برنامه ریزی های شعاری نداریم، 

افزود: سعی می کنیم با گرفتن بازخورد از مدیران، برنامه ریزی عملی را دنبال کنیم. 
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